
Protokół

ze wspólnego posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia, Komisji  Budżetu
i Samorządu, Komisji Rewizyjnej, Komisji Skarg,Wniosków i Petycji, Komisji Infrastruktury

i Drogownictwa z Komisją Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa i Integracji Europejskiej
w dniu 04.08.2020 roku o godzinie 1400  w sali sesyjnej

Urzędu Miejskiego w Kowalewie Pomorskim.



- 2 - 

Ad.1 Sprawy regulaminowe.

I .Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji – 14 radnych
obecni           - 12 radnych
nieobecni      - 2 radnych /M. Klafczyński, J. Koralewski/

Listy obecności stanowią załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.

II. Posiedzeniu Komisji przewodniczył :
W  zastępstwie  Przewodniczącego  Komisji  posiedzenie  prowadził  członek  Komisji  Oświaty,
Kultury, Sportu i Zdrowia Wojciech Małkiewicz.

Wojciech  Małkiewicz   –  o  godz.1400 otworzył  posiedzenie  Komisji  i  po  powitaniu  radnych
stwierdził kworum pozwalające na podejmowanie prawomocnych decyzji.

III. Proponowany porządek posiedzenia:
1.Sprawy regulaminowe.
2. Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji.
3. Działania Biblioteki Publicznej w Kowalewie Pomorskim w zakresie popularyzacji czytelnictwa
i kontaktu z książką.
4.Projekty uchwał i tematy informacyjne.
5.Zapytania ,sprawy różne.
6.Zakończenie.

Ad.2 Przyjęcie protokołów z posiedzeń Komisji.

Radni  jednogłośnie  bez  odczytywania  przyjęli  protokół  ze  wspólnego  posiedzenia  Komisji
Budżetowej i Samorządu z Komisją Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia z dnia 10.03.2020 roku.    

Radni  jednogłośnie  bez  odczytywania  przyjęli  protokół  ze  wspólnego  posiedzenia  Komisji
Budżetowej i Samorządu z Komisją Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia z dnia 19.05.2020 roku.

Protokół  jednogłośnie  bez  odczytywania  przyjęli  członkowie  Komisji  Budżetowej  i  Samorządu
wraz z Komisją Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia ze wspólnego posiedzenia Komisji Budżetowej
i Samorządu, Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia, Komisji  Infrastruktury  i Drogownictwa,
Komisji  Rewizyjnej,  Komisji  Rozwoju  Gospodarczego,  Rolnictwa  i  Integracji  Europejskiej
z Komisją Skarg, Wniosków i Petycji w dniu 15.06.2020 roku.

Ad.3.  Działania  Biblioteki  Publicznej  w  Kowalewie  Pomorskim  w  zakresie  popularyzacji
czytelnictwa i kontaktu z książką.

Dyrektor  MGOK  Barbara  Niewidział  –  przedstawiła  działania  Biblioteki  Publicznej
w Kowalewie Pomorskim w zakresie popularyzacji czytelnictwa i kontaktu z książką – materiał
stanowi załącznik do protokołu.

Radna Jolanta Wypych –  podziękowała  Paniom pracującym w Bibliotece,  za chęć  udzielania
pomocy.
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Dyrektor MGOK Barbara Niewidział  – poinformowała,  że zależy jej  na tym, aby biblioteka
została przeniesiona do budynku po starym urzędzie. 

Radny Robert  Bejgier –  podziękował  Pani  Dyrektor  za  pomoc  w przygotowaniach  półfinału
w piłce  ręcznej  plażowej  oraz  za   współpracę.  Podziękował  również  Burmistrzowi  za  pomoc
organizacyjną i finansową Burmistrzowi Miasta Jackowi Żurawskiemu. 

Radny Stanisław Kaznowski –  podziękował  ze  strony  Koła  Wędkarskiego  za  wynajęcie  sali
podczas wyborów w MGOK.

Radny Wojciech Małkiewicz – poinformował, że Rada Miejska chętnie udzieli pomocy MGOK.

Dyrektor MGOK Barbara Niewidział – podziękowała Panu Burmistrzowi za to, że pozwolił na
jakiekolwiek imprezy podczas pandemii. 

Radna Jolanta Wypych – poinformowała, że w lipcu praktycznie nic się nie działo w MGOK,
dopiero w sierpniu rozpoczęły się imprezy.

Dyrektor MGOK Barbara Niewidział – poinformowała, że czekała aż zostanie otwarty ogródek
przy MGOK, aby organizować plenerowe imprezy.

Radna Jolanta Wypych – poinformowała, że od marca są zamknięte szkoły i zależy jej na tym by
dzieci miały chociaż zajęcie w MGOK.

Dyrektor MGOK Barbara Niewidział – poinformowała, że kiedyś na organizowanie takich zajęć
otrzymywała dofinansowanie. Dodała, że w tym roku podczas obowiązujących obostrzeń obawiała
się zorganizować turniej szachowy. 

Sekretarz Gminy Ewa Bąk – poinformowała, że w lipcu odbył się plener malarski w MGOK.

Radny Marcin Dunajski – podziękował Pani Dyrektor za coroczną organizację Wielkiej Orkiestry
Świątecznej Pomocy.

Radna Halina Dąbrowska – zawnioskowała, aby podczas posiedzeń Komisji, gdzie  są omawiane
tematy dotyczące pracy jakiejś jednostki organizacyjnej, były zapraszane osoby odpowiedzialne za
jej funkcjonowanie.

Radna Jolanta Wypych – poinformowała, że w lipcu w MGOK nic nie działo się, dopiero po
zgłoszonej przez nią uwagi na poprzedniej Komisji został ogłoszony plener malarski.

Radna Halina Dąbrowska- poinformowała, że pewnie za zamkniętymi drzwiami działo się coś
w MGOK.

Dyrektor MGOK Barbara Niewidział – poinformowała, że odbywały się próby chóru.

Ad.4. Projekty uchwał i tematy informacyjne.

Kierownik  OŚRiEG  Edyta  Jasińska  – przedstawiła  ofertę   systemu monitorowania  jakości
powietrza - materiał stanowi załącznik do protokołu.
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Radny Robert Bejgier – zapytał czy te czujniki będzie można przenosić i montować w różnych
miejscach.

Kierownik OŚRiEG Edyta Jasińska – odpowiedziała, że tak, ale nie co dwa dni tylko co rok.

Radny Robert Bejgier – zapytał o to co taki czujnik będzie mierzył oraz jaki będzie koszt zakupu
tablicy.

Kierownik OŚRiEG Edyta Jasińska –  odpowiedziała, że czujnik będzie mierzyć PM1, PM 2,5,
temperaturę,  ciśnienie, wilgotność ,  siłę i  kierunek wiatru, natomiast koszt tablicy zależy od jej
wielkości.  Jest  możliwość  ściągnięcia  darmowej,  nowoczesnej  aplikacji  mobilnej  ze  stałym
dostępem do wyników i możliwością generowania szczegółowych raportów, dostęp do tego będzie
także na stronie internetowej urzędu.

Radna Halina Dąbrowska - zapytała czy pomiary będą także robione na wsi. 

Kierownik  OŚRiEG  Edyta  Jasińska –  odpowiedziała,  że  pomiary  będą  wykonywane  raczej
w mieście. Wszystko zależy od tego ile tych czujników zostanie zakupionych.

Radny  Stanisław  Kaznowski –  zapytał  czy  nie  lepiej  byłoby  zainwestować  w  mieszkańców
i zakupić piece na gaz.

Kierownik OŚRiEG Edyta Jasińska –  poinformowała, że do urzędu wpłynęło 11 wniosków na
wymianę pieca. Natomiast na Gminę spada temat monitorowania jakości powietrza, dlatego należy
zakupić czujniki do pomiaru.

Przewodniczący Rady Jerzy Orłowski – uważa,  że jest  to dobry pomysł.  Zapytał co z opłatą
klimatyczną.

Kierownik TIiGG Bożena Rymanowska  – poinformowała, że w naszej Gminie nie ma opłaty
klimatycznej. 

Radny Robert Bejgier – zaproponował, by znaleźć sponsorów na zakup tych czujników.

Sekretarz Gminy Ewa Bąk – poinformowała, że czekamy jeszcze na raport z ZITU (Zintegrowane
Inwestycje Terytorialne).

Radna Hanna Kalinowska - zapytała jak długo już czekamy na ten raport.

Kierownik  OŚRiEG  Edyta  Jasińska –  poinformowała,  że  przed  pandemią  zostały  pobrane
3 próby. 

Nikt z Radnych nie złożył więcej zapytań do przedstawionego materiału.

Kierownik Ref. Fn Aneta Watras – przedstawiła projekty uchwał:

• PURM w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowalewo Pomorskie
na lata 2020 – 2035.
Nikt z Radnych nie wniósł uwag do PURM.
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• PURM w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2020.
Nikt z Radnych nie wniósł uwag do PURM.

Sekretarz Gminy Ewa Bąk – przedstawiła:

• PURM w sprawie rozpatrzenia petycji z dnia 31 maja 2020 r. 
Nikt z Radnych nie wniósł uwag do PURM.

Kierownik Ref. TIiGG Bożena Rymanowska – przedstawiła:

• PURM w sprawie rozpatrzenia wniosku 
Nikt z Radnych nie wniósł uwag do PURM.

• PURM w sprawie rozpatrzenia wniosku 
Nikt z Radnych nie wniósł uwag do PURM.

Ad.5.Zapytania ,sprawy różne.

Radny Piotr Strzelecki -  zawnioskował o sprawdzenie do kogo należy teren przed Ośrodkiem
Zdrowia w Wielkim Rychnowie, zgłosił że teren ten jest zarośnięty trawą i chwastami, należałoby
go oczyścić.

Kierownik Ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner – poinformowała, że Prezes Zakładu Gospodarki
Komunalnej i Mieszkaniowej dopilnuje by teren ten został jak najszybciej oczyszczony.

Radny Robert Bejgier – zapytał czy zostały już rozpoczęte badania geologiczne.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – odpowiedział, że badania te trwają, ale na dzień dzisiejszy
nie ma jeszcze wyników.

Radny Robert Bejgier – zapytał co z wnioskami na dofinansowanie fotowoltaiki.

Kierownik TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że  w naszej Gminie zostały złożone
43  wnioski,  a  ich realizacja  nastąpi  w  2022  roku.  Dodała,  że  na  kolejną  Sesję  RM  zostanie
przygotowany projekt uchwały intencyjnej, w którym środki własne oraz inne źródła finansowe na
fotowoltaikę zostaną ujęte w budżecie Gminy Kowalewo Pomorskie na rok 2022.

Radny Marcin Dunajski  – zapytał czy osoby, które złożyły wnioski zapłaciły już 700,00 zł na
opracowanie projektu.

Kierownik TIiGG Bożena Rymanowska – odpowiedziała, że tak.

Radny Marcin Dunajski – zapytał co stanie się z tymi pieniędzmi, jeżeli coś pójdzie niezgodnie
z planem.

Kierownik  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  podczas  spotkania  odnośnie
składania wniosków, przedstawiono jakie będą skutki.
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Radny Robert  Bejgier –  zapytał  czy  po  pożarze  w Wielkiej  Łące  były  sprawdzane  hydranty
i w jakim one są stanie. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski –  poinformował,  że  wpłynęła  skarga  od  osób,  u  których
pojawił  się  pożar.  Zakład  Usług  Wodnych  poinformował,  że  raz  do  roku  OSP przeprowadza
przegląd hydrantów. W naszej Gminie jest ok. 1000 hydrantów, koszt przeglądu jednego wynosi
30,00zł.   Podczas  akcji  gaszenia  pożaru,  strażacy  często  nie  potrafią  odnaleźć  hydrantu,  mają
również problem z ich uruchomieniem. W najbliższym czasie odbędzie się spotkanie z jednostkami
OSP oraz Zakładem Usług Wodnych, na którym zostaną przedstawione rodzaje hydrantów i jakich
narzędzi należy użyć by je uruchomić. Dodał również, że ZUW zapewnił, że w Wielkiej Łące gdzie
był pożar, hydranty były sprawne. Samochody, które przyjechały na akcję miały taki zapas wody,
który wystarczył do ugaszenia pożaru. Sprawa ta zakończy się w Sądzie. W naszej Gminie nie ma
podwójnej sieci wodociągowej, jest tylko jedna na budynki i hydranty. 

Kierownik  Ref,  GKiM  Małgorzata  Wegner  -  poinformowała,  że  jest  świeżo  po  rozmowie
z ZUW i podczas pożaru woda w hydrancie na pewno była, potwierdził to również mieszkaniec,
który korzystał z tego hydrantu. Dodała, że poprosiła prezesa ZUW o pisemne oświadczenie.

Radny Marcin Dunajski  –  zawnioskował, aby wszystkie jednostki Ochotniczej Straży Pożarnej
posiadały mapy hydrantów znajdujące się na terenie Gminy.

Kierownik  OŚRiEG  Edyta  Jasińska  -  poinformowała,  że  na  21  sierpnia  zaplanowane  jest
spotkanie z ZUW i OSP, podczas którego zostanie wypracowane wspólne stanowisko. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski –  poinformował,  że  są  różne  rodzaje  hydrantów  i  każda
jednostka OSP musi posiadać stosowne narzędzia do ich uruchomienia. 

Radny  Przemysław  Lewandowski –  poinformował,  że  na  telefon  można  ściągnąć  aplikację
z mapą hydrantów.

Radny Marcin Dunajski – poinformował, że nie każdy ma smartfona.

Radny Wojciech Małkiewicz – zawnioskował by Gmina zakupiła metalowy pojemnik w kształcie
serca,  w którym mieszkańcy Gminy będą mogli   zostawiać plastikowe nakrętki.  Zaproponował
również Radnym ufundowanie zakupu takiego pojemnika.

Radny Przemysław Lewandowski – zaproponował, by poprosić o wykonanie takiego serca firmę
Gra- Mar. 

Radna Jolanta Wypych – zaproponowała, by serce postawić na terenie przy budynku po starym
urzędzie.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że  w dniu dzisiejszym gościł Burmistrza
Golubia  –  Dobrzynia  i  Burmistrza  Brodnicy.   Celem spotkania  było  wypracowanie  wspólnego
stanowiska odnośnie zasadności składania wniosków o rządowe wsparcie w zakresie odtworzenia
linii  kolejowej Kowalewo Pomorskie -  Brodnica przez Golub-Dobrzyń.  Dowiedział  się podczas
tego spotkania, że ich urzędy są nadal zamknięte z uwagi na pandemię.
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Kierownik  TIiGG  Bożena  Rymanowska –  poinformowała,  że  26  maja  2020  r.  Minister
infrastruktury Andrzej Adamczyk poinformował o rozpoczęciu przez PKP Polskie Linie Kolejowe
SA  naboru  wniosków  od  samorządów  do  Programu  Uzupełniania  Lokalnej  i  Regionalnej
Infrastruktury   Kolejowej   Kolej   Plus.  Głównym   celem  Programu  Kolej  Plus  jest  połączenie
miejscowości  liczących  powyżej  10  tys.  mieszkańców  z  miastami  wojewódzkimi  i  rozbudowa
infrastruktury  kolejowej.  Dzięki  realizacji  Programu  możliwe  będzie  przywrócenie  połączeń
kolejowych  do  miast,  które  nie  mają  dostępu  do  kolei.  Program  zakłada  realizację  inwestycji
liniowych,  tj.  modernizację istniejących  lub  budowę  nowych  linii  kolejowych  oraz  inwestycje 
punktowe,  np.  budowę  nowych  przystanków,  mijanek  czy  łącznic  kolejowych.  W  projekcie
Strategii rozwoju województwa kujawsko-pomorskiego do 2030 roku – Strategia Przyspieszenia
2030+,  przedłożonego  do  konsultacji,  ujęte  zostało  zadanie  pn.  „Odbudowa  połączenia  linii
kolejowej  209 na  odcinku Kowalewo Pomorskie  -  Golub-Dobrzyń z  przedłużeniem do Rypina
w  celu  budowy  nowego  ciągu  komunikacyjnego.  Jest  to  zadanie  administracji  rządowej  oraz
Samorządu Województwa Kujawsko-Pomorskiego.

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  Burmistrz  Golubia  –  Dobrzynia
i Burmistrz Rypina jest za wykonaniem tej inicjatywy. Pojawił się również pomysł wybudowania
linii  kolejowej  Grudziądz  –  Jabłonowo  Pomorskie.  Następnie  poinformował,  że  w  ubiegłym
tygodniu  w  Pluskowęsach  sołtysi  Pluskowęs  i  Frydrychowa  wraz  z  Kołami  Gospodyń
zorganizowali  piknik  finansowany  ze  środków  Funduszu  Promocji  Wieprzowiny.  Podziękował
organizatorom  za  tę  imprezę.  Odbył  również  spotkanie  z  Wojewodą  Kujawsko  –  Pomorskim
Mikołajem  Bogdanowiczem  gdzie  wymienili  się  relacjami  z  działań  podejmowanych  podczas
pandemii, oraz uzgodnili jak należy podejść do obostrzeń podczas II fali pandemii. 

Kierownik  TIiGG  Bożena  Rymanowska  –  odniosła  się  do  Strategi  Rozwoju  Województwa
Kujawsko – Pomorskiego i poinformowała, że dla Marszałka nasza Gmina nie jest preferowana. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski  – poinformował, że Wojewoda duży nacisk stawia na firmę
PLASTICA. Dodał,  że należy pozyskać środki na zakup samochodu strażackiego do Wielkiego
Rychnowa.  Będzie próbował uzyskać środki od Przedsiębiorców naszej Gminy. Auto z Wielkiego
Rychnowa przejdzie do innej miejscowości. Dodał, że prawo pozwala na umieszczenie na wozie
strażackim loga sponsorów w odpowiednich wymiarach. 

Radna Halina Dąbrowska – zapytała ile pieniędzy brakuje na wóz strażacki.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – odpowiedział, że 80 000,00 zł.

Radny Piotr Strzelecki – poinformował, że z Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska
na  zakup  wozu  otrzymali  dofinansowanie  w  kwocie  570  000,0  zł,  z  Ministerstwa  natomiast
270  000,00zł.  Zaproponował  by  na  brakujące  środki  zrobić  zbiórkę  z  całej  gminy.  Dodał,  że
samochód  Renault  przejdzie  do  Marian,  nie  posiada  on  jednak  certyfikatu,  który  kosztuje
8 000,00zł. Kolejny nowy samochód otrzyma OSP Sierakowo. Uważa, że należy znaleźć sposób by
społeczeństwo doceniło OSP. 

Radny Ryszard Lipiński- zaproponował, żeby w budżecie sołeckim przeznaczyć 1 000,00 zł na
zakup samochodu strażackiego.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawki – poinformował, że jest to dobra wola rad sołeckich, wystąpi
z takim apelem. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej  Jerzy Orłowski –  poinformował,  że  Sesja  RM odbędzie się
20  sierpnia  bez  udziału  gości  zaproszonych.  Natomiast  8  września  odbędzie  się  wspólne
posiedzenie wszystkich Komisji, a na 24 września zaplanowana jest Sesja RM. 

Radny  Marcin  Dunajski  –  poinformował  o  zapadniętej  ziemi  na  nowo  powstałej  drodze
w Szychowie, gdzie należałoby umieścić znak zakaz wjazdu samochodów ciężarowych.

Kierownik GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że taki znak znajduje się na tej drodze
oraz, że poprosi policję by przeprowadzała kontrole na tej drodze.  

Radna Jolanta Wypych  – poinformowała,  że we Frydrychowie obok zakładu kamieniarskiego
znajduje się hałda gruzu, zasugerowała by ją usunąć.

Kierownik TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że teren ten dzierżawiony jest przez
zakład kamieniarski, do którego gruz ten należy.

Ad.6 Zakończenie.

Wobec  wyczerpania  porządku  obrad  Radny  Wojciech  Małkiewicz o  godzinie  1600 zamknął
posiedzenie Komisji.

Protokół zawiera 8 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska

                                                                               /-/    RADNY WOJCIECH MAŁKIEWICZ
                                                                                        W/Z PRZEWODNICZĄCEGO
                                                                 KOMISJI OŚWIATY, KULTURY, SPORTU I ZDROWIA


